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رویداد

پنج ماه پیش تلگرام با حکم دادستانى فیلتر شد. یکى دو 
ماه نخست صحبت هاى زیادى درباره این اتفاق و به موازات 
آن وضعیت پیام رســان هاى داخلى گفته و شنیده مى شد. 
همان زمان اتفاقاتى افتاد که کم کم فراموش شــدند. یکى 
از آنها کوچ دولتى ها از تلگرام به ســروش بود، از کانال هاى 
شخصى مسئولان گرفته تا کانال هاى اطلاع رسانى نهادهاى 
دولتى همه به این کوچ پیوســتند. یکى دیگــر از اتفاقات 
شاخصى که در روزهاى نخست افتاد مشکلات فنى بود که 
براى سروش پیش آمد، این اپلیکیشن داخلى از یک جایى 
به بعد اعضاى جدید را نمى پذیرفت. همان موقع اعلام شد 
که سروش ظرفیت سرازیر شــدن این همه عضو را نداشته 
است. منظور از «این همه عضو» نزدیک به 800 هزار کاربرى 
بود که ظرف مدت یک هفته راهى این پیام رسان شده بودند. 
چند ماه طول کشــید تا مردم تکلیف خودشــان را روشن 
کنند، خیلى ها به فیلترشکن خو کردند و استفاده از تلگرام 
را از سر گرفتند، از طرفى خیلى از چهره ها و نهادها که از این 
پیام رسان کوچ کرده بودند بدون سر و صدا به آن برگشتند، 
به همین دلیل هم اخبار مربوط به پیام رسان هاى داخلى و 
تلگرام کم کم به حاشیه رفتند. تا همین یکى دو روز پیش که 
دوباره چند اتفاق همزمان باعث شد این موضوعات به صدر 

خبرها برگردند.  
دو روز پیش ســردار کمال هادیانفــر، رئیس پلیس فتا 
درباره بازگشت نهادها و چهره هاى دولتى به فضاى تلگرام 
هشــدار داده و گفته: «این کار قطعا ممنوع است و بر اساس 
ابلاغ دولت، هیچ دستگاه و نهاد دولتى یا مجموعه اى که از 
بودجه بیت المال استفاده مى کند، اجازه فعالیت در تلگرام را 
ندارد. این ممنوعیت بخصوص براى دستگاه ها، سازمان ها 
و نهادهایى که اسناد طبقه بندى شده دارند، داراى اهمیت 
خاصى است و هیچ دســتگاهى حق فعالیت در پیام رسان 

تلگرام را ندارد.»
او به میزان استقبال از پیام رســان هاى دولتى هم اشاره 
کرده و گفته: «در مدتى که از فعالیت پیام رسان هاى داخلى 
مى گذرد، وضعیت پیام رسان هاى «سروش» و «گپ» بهتر از 
سایر پیام رسان هاى داخلى است و گرچه حمایت هاى انجام 
شده از همه پیام رسان هاى داخلى مشابه بوده، ولى استقبال 
مردم از این دو پیام رسان بیش از دیگر پیام رسان هاى داخلى 

است.»
حداکثر 13,5 درصد

یک روز بعــد از اینکه رئیس پلیس فتا درباره بازگشــت 
نهادهاى دولتى به تلگرام هشدار داد و از استقبال مناسبى 
که از پیام رسان هاى داخلى شده گفت، موسسه افکارسنجى 
ایسپا نظرســنجى را منتشــر کرد که به میزان استقبال از 
پیام رســان هاى داخلى مى پرداخت. این نظرسنجى نشان 
مى داد که اگرچه پیام رسان هاى داخلى در روزهاى نخست 
بعد از فیلترینگ تلگرام رشد داشته اند، اما این رشد به مرور 
کاهش پیدا کرده و حالا به عــددى نزدیک به همان زمانى 
رســیده که تلگرام فیلتر نبود. طبق اعلام ایسپا، اپلیکیشن 
سروش که توانسته بود در هفته هاى  نخست 13,5 درصد 
کاربران شبکه هاى اجتماعى را به سمت خود جلب کند الان 
به عدد 4,3 درصد رسیده است. وضعیت پیام رسان هاى دیگر 
به مراتب بدتر است. مثلا پیام رسان ایتا که سهم 2,9 درصدى 
از کاربران را از آن خود کرده بود الان به ســهم 0,9 درصدى 

رســیده، آى گپ که 2,5 درصد کاربران را جذب کرده بود 
الان فقط 0,4 درصد از کاربران را نگه داشته، درست به اندازه 
پیام رسان بله. گپ و بیسفون هم به ترتیب روى سهم 0,2 و 

0,1 درصدى متوقف مانده اند. 
ظرفیت نهایتا یک میلیون نفر

دو خبر دیگرى که به فضاى پیام رسان ها مربوط مى شد 
و طى یکى دو روز گذشته حسابى داغ شد، یکى دیدار وزیر 
ارتباطات با صاحب تلگرام یعنى پاول دوروف بود و دیگرى 
حرف هاى وزیر دربــاره ظرفیت پیام رســان هاى داخلى. 
در مورد خبر نخســت، آذرى جهرمى گفــت که نه تنها بار 
نخست نیست که با دوروف جلسه مى گذارد بلکه او تنها مدیر 
پیام رسانى نیست که وزارت ارتباطات به اقتضاى وظایفى که 
دارد خود را مکلف به تعامل با آن مى داند. آذرى جهرمى در 
مورد ظرفیت پیام رسان هاى داخلى هم گفته: «یک روز که با 
یکى از مسئولان عالى رتبه کشور در رابطه با مسأله شبکه هاى 
اجتماعى صحبت مى کردیم و در جلسه اى که دعوت شده 
بودم، داشتم در مورد پیام رسان هاى داخلى توضیح مى دادم، 
ایشان از لزوم اعتماد به توانایى جوانان داخلى گفتند، شاید 
آذر ماه 96 بود. ایشــان گفتند شبکه هاى اجتماعى داخلى 

به ما گفته اند همین امروز 40 میلیون مشترك را مى توانیم 
پوشــش دهیم و ظرفیت داخلى وجود دارد. من آن روز به 
ایشان گفتم که خیلى خوب است که اینها اعتماد به نفس 
دارند ولى ظرفیت اینها یک و نیم میلیون است. ایشان از من 
نپذیرفت، حوادث دى ماه 96 که پیــش آمد خب تلگرام و 
اینستاگرام از دسترس خارج شد و سراغ شبکه هاى اجتماعى 
داخلى آمدند، اما به یک میلیون نرسیده همه دچار مشکل 
شدند. همان مسئول من را خواست و گفت من به حرف آن 
روز شما امروز اعتماد پیدا کردم که شما درست مى گفتید و 
اینها این ظرفیت را نداشتند. در فروردین ماه 97 من گزارش 
دادم که هم مکتوب بود و هم در مجلــس گزارش دادم که 
ظرفیت توان داخلى شبکه هاى اجتماعى امروز از یک و نیم 
میلیون دى ماه به 15 میلیون رسیده است. رشد 10برابرى 

است و این کم نیست اما به هر حال باید واقعیت را دید.»
این در حالى است که مدیر پیام رسان سروش چند هفته 
پیش در گفت وگو با فارس ادعا کرده بود که پیام رسان تحت 
مدیریتش ظرفیــت 20 میلیون کاربــر را دارد. با همه این 
حرف ها باید منتظر بود و دید که آیا اتفــاق تازه اى در مورد 

تلگرام  یا بقیه پیام رسان ها مى افتد یا نه.

حسرت المپیک 48 ساله شد!

حسین قهار
روزنامه نگار

خدا نکند این تیتر را هرگز در هیچ رسانه  دیگرى ببینیم؛ 
یک سال دیگر اما اگر تیم پرامید زلاتکو کرانچار نتواند جواز 
حضور در توکیو 2020 را کسب کند، همه مان از این افسوس 
بزرگ مى نویسیم و اتفاقاتى که سبب شده تا امیدهاى ایران 
مثل همه سال هاى قبل ناکام بمانند. یک سال بعد اگر آن 
اتفاق بزرگ رخ ندهد، احتمالا همه از نسلى طلایى سخن 
مى گوییم که مى خواست اما نتوانســت؛ نسلى که قربانى 
بى تدبیرى و نداشتن برنامه ریزى فدراسیون نشینان شده 
است. امیدوارکننده ترین قســمت ماجرا همین است که 
اردوها و تمرینات تیم امید از حالا آغاز شــده و انگار عزمى 
براى شکسته شدن طلسم 44ساله نرفتن به المپیک وجود 
دارد؛ انگار اما فقط یک عزم اســت و هیچ اراده اى پشت آن 
نیست. فدراسیونى که همه قدرتش به «آرى» و «نه» هاى  
کى روش بستگى دارد، هرقدر هم بداند که تیمى به نام امید 
هم وجود دارد که نیازش حمایت است، نمى تواند شرایط را 

براى صعود تاریخى رقم بزند.
تیم فوتبال امید اگرچه مربى  نسبتا بزرگى به نام زلاتکو 
کرانچار را بالاى سر خود دارد و نسلى بااستعداد و توانمند در 
اختیار اوست، ولى وقتى زمین تمرین درست و حسابى در 
اختیارش گذاشته نمى شود و تنها حقش این است که یک بار 
از استخر جکوزى مرکز پک اســتفاده کند، باید به حال و 
روزش گریست. انگار نه انگار که قرار و مدارشان طلسم شکنى 

و رفتن به المپیکى است که همه انتظارش را داشتیم.
انگار آقایان فراموش کرده اند که  آرزوهاى بزرگ وقتى  
قابل لمس خواهد بود که قدم هاى بزرگ براى آن برداشت! 
در غیر این صورت، سرنوشت شما کوتاه ماندن دستانتان 
از آرزوهاســت و این اتفاق براى تیم امید در حال رخ دادن 

است!
فدراســیون از برنامه ریزى براى شکســتن طلسم تلخ 
44 ساله صعود به المپیک و حمایت ویژه حرف مى زند، اما 
بدترین امکانات و تدارکات ممکن را در اختیار عوامل این تیم 
قرار داده است. گویا آقایان قرار نیست عادتِ بدِ حرف زدن از 
آرزوهاى بزرگ و برداشتن قدم هاى کوچک را ترك کنند! 
آنها ثابت کرده اند که عادت هاى طولانى ســخت تر از سر 
مى افتند و براى بعضى ها مثل آنها شاید اصلا از سر نیفتند! 

مدیریت فوتبال ایران به اتخاذ تصمیمات بد عادت دارد! 
با این وضعیت باید خودمان را آمــاده تکرار تاریخ کنیم. 
روبه رو شدن با یک ســرافکندگى کاملا آشنا! این تیم امید 
شــاید اســتعداد صعود به المپیک را با توجه به نیروهاى 
انســانى اش داشــته باشــد،  اما لیاقتش را به دلیل ضعف 
برنامه ریزى و تدارکاتى فدراسیون فوتبال در مقایسه با سایر 

رقبا در آسیا به هیچ عنوان ندارد.
باید قبول کنیم که یک وقت هایى در زندگى پیش مى آید 
که  مرز بین حقیقت و دروغ از بین مى رود. حقیقتى یا دروغى 
که بعضى مواقع رویت نمى شوند، اما به یک باره خودشان را 
به همه نشان مى دهند! بهترین راه این است که اگر به چنین 
لحظه هایى برخوردیم، چشم هایمان را به روى آن نبندیم، 
نادیده اش نگیریم و فرار نکنیم؛ با آن روبه رو شــویم. درست 
مثل حال و روز بدى که تیم المپیک ایران دچار آن شده است!

از حقیقــت تلخ نباید فــرار کرد. فدراســیون فوتبال با 
مدیریت اشــتباه خود کارى کرده که نسبت به آینده این 
تیم نگران باشیم. پس از حالا همه باید بدانیم که چند وقت 
بعد انتظارمان از این تیم به اندازه  حمایت هایى باشــد که 
فدراسیون در قبالش داشته است و اگر باز هم نتیجه حاصل 
نشد،  این بار مدیران فدراسیون فوتبال  را بازخواست کنیم 
و امروز ســیاهى که براى تیم امید رقم زده اند را در آینده به 
یادشان بیاوریم تا از پاسخگویى و بیان حقیقت مثل همیشه 

فرار نکنند.
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شهردار مى ماند یا مى رود؟
رئيــس مجمع اميد تهــران گفــت: فرض ما 
ماندگاری آقای افشــانی است، اما فضای مجلس 
برای اصلاح قانون منع بکارگيری بازنشستگان فعلا 
آماده نيست و بايد از طريق تعامل با اداره کل قوانين 
مجلس در قالب تشــکيل کميته ای پيشنهادات 
مطرح شده را پيگيری کرد. محمدرضا عارف ادامه 
داد: از جمله اين وعده ها پافشــاری بر درآمدهای 
پايدار در شهر تهران است زيرا معتقديم نمی توان 
شــهر را با درآمدهای ناپايدار اداره کرد. همچنين 
بازنگری قانون شــوراها از ديگر مواردی است که 
به دنبال آن هســتيم. مجمع اميد تهران در کنار 
تلاش برای تحقق اين وعده ها، بر تصويب لايحه 

درآمدهای پايدار تمرکز ويژه ای دارد.

 
 

رقباى تلگرام همچنان عقب نشینى مى کنند

روزنامه شـهروند در  شـکل جدید 
خـود بـا فـرم و محتوایـى متفاوت 
منتشـر مى شـود. مـا را از نظرات و 
انتقـادات خـود بى نصیـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پیامـک 

باشـید تمـاس  در   5000262662

استقبال کاربران
از فراخوان الگوى پیشرفت

کاربران فضای مجــازی در پی فراخوان 
رهبر انقلاب برای تکميل و ارتقای الگوی 
پايه اسلامی ايرانی پيشــرفت با هشتگ 
#الگوی_پيشــرفت از اين چشــم انداز 
پنجاه ســاله اســتقبال کردند و هر کدام 
اين مبانی ارائه شده در الگوی ارائه شده از 
سوی رهبری را از منظری بررسی کردند. 

در پی تدوين الگوی پايه اسلامی ايرانی 
پيشرفت که در آن اهمّ مبانی و آرمان های 
پيشرفت و افق مطلوب کشور در پنج دهه 
آينده ترسيم و تدابير موثر برای دستيابی 
به آن طراحی شده است، حضرت آيت االله 
خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اســلامی، 
دســتگاه ها، مراکــز علمی، نخبــگان و 
صاحب نظــران را به بررســی عميق ابعاد 
مختلف سند تدوين شــده و ارايه نظرات 
مشورتی جهت تکميل و ارتقای اين سند 

بالادستی فراخواندند.
رهبــر انقلاب مرکــز الگوی اســلامی 
ايرانی پيشــرفت را موظــف کردند که با 
مشــورت مراجع مندرج در ابلاغ، نظرات 
و پيشنهادهای تکميلی را دقيقا بررسی و 
بهره برداری کند و نسخه  ارتقايافته الگوی 
اســلامی ايرانی پيشرفت را حداکثر ظرف 
دو ســال آينده برای تصويب و ابلاغ ارايه 
نمايد، به طوری که از ابتــدای قرن پانزده 
هجری شمســی اجرای اين الگو با سرعت 
مطلوب آغاز شود و امور کشور بر مدار آن 

قرار گيرد.
پــس از آن کاربران فضــای مجازی با 
هشتگ #الگوی_پيشــرفت از اين الگو 
استقبال کردند. اين کاربران به زمينه های 
مختلفی که الگوی پيشــرفت اســلامی 
می تواند در آنهــا نمود پيدا کند اشــاره 
کردند. يکــی از کاربران نوشــت: «وقتی 
رهبر در سند الگوی پيشرفت می فرمايند 
تا ســال ١٤٤٤ جزو هفت کشور برتر دنيا 
شــويم، می تواند يک درس باشــد که به 
راهمون تا رسيدن به قله ادامه بديم.» نظر 
کاربر ديگر اين بود: «ذهن سازنده موشک 

می تواند بهترين خودرو را نيز بسازد.» 

 

شهروند| صبح دیروز رسانه هاى ترکیه مدعى شدند که یک 
بمب گذار انتحارى به ساختمان سفارت ایران در آنکارا حمله 
کرده است. ساعاتى بعد، خیابانى که ساختمان سفارت ایران 
در ترکیه در آن واقع شــده است، بسته شد و تدابیر امنیتى 
شدیدى در محل حاکمفرما شد و سفیر ایران از ساختمان 
سفارت خارج شد. سفیر ایران در ترکیه و همچنین سخنگوى 
وزارت خارجه خبر بمب گذارى در سفارت را کذب دانسته و 
آن را تنها یک تهدید قلمداد کردند. برخى تحلیلگران سیاسى 
معتقد بودند که اقدام دیروز تهدید یا حمله به سفارت ایران 
در ترکیه مى تواند از سوى سعودى ها طراحى شده باشد تا با 
ایجاد فرافکنى، پرونده روزنامه نگار کشته شده توسط آنها در 

سفارت این کشور در ترکیه به محاق برود. 
تکذیب حمله به سفارت

دقایقى پس از انتشار این خبر، برخى رسانه هاى داخلى 
به نقل از ســخنگوى وزارت خارجه اعلام کردند که ادعاى 
بمب گذارى انتحارى در سفارت جمهورى اسلامى ایران در 
آنکارا و تخلیه آن کذب بوده و صحت ندارد. بهرام قاسمى در 
این مورد گفته که «چنین خبر و ادعایى کذب محض است و 
پرسنل سفارت ما در سلامت و امنیت کامل در محل کار خود 

حضور دارند  و مشغول کار روزانه خود هستند.»

تنها یک تهدید بود
همزمان سفیر ایران در ترکیه نیز در گفت وگویى با بیان 
اینکه حمله انتحارى به سفارت تنها یک تهدید بود، تأکید 
کرد کــه «اقدام خاصى صورت نگرفتــه و اوضاع در کنترل 
و عادى اســت». محمدابراهیم طاهریان فرد اظهار کرد که 
«تهدید توسط یک فردى انجام شده که خود را منتسب به 
داعش معرفى کرده و پلیس ترکیه در پى این تهدید، اقدامات 
و تدابیر امنیتى را در اطراف سفارت تشدید کرده است.» وى، 
تخلیه کارکنان سفارت و هرگونه بمب گذارى و اخبار دیگر در 

این زمینه را تکذیب کرد.
ادعاى تخلیه سفارت 

دیروز همچنین ســاعتى بعد از خبر حمله به ســفارت 
ایران در ترکیه، رسانه هاى این کشور مدعى تخلیه سفارت 
جمهورى اســلامى ایران در آنکارا پس از دریافت هشــدار 
بمب گذارى و انتقال سفیر ایران به خارج از ساختمان شدند. 
روزنامه «دیلى صباح» به نقل از منابع امنیتى ادعا کرد؛ پس از 
آنکه پیامى مبنى بر احتمال حمله یک بمب گذار انتحارى 
به سفارت ایران در آنکارا دریافت شد، این ساختمان سریعا 
تخلیه گردید. رسانه هاى ترکیه اى همچنین مدعى شده اند 
که ســفیر ایران با کمــک پلیس به مکانى امــن منتقل و 

خیابان هاى منتهى به ساختمان سفارتخانه نیز مسدود شده 
است. این رسانه ها همچنین ادعا کرده اند که پلیس ترکیه 

درحال جست وجو در ساختمان سفارتخانه است. 
تهدید یا حمله

فردى که خود را منتسب به گروه تروریستى داعش معرفى 
کرده بود، طى تماسى تلفنى با پلیس ترکیه تهدید کرده بود 
که قصد حمله انتحارى به ســفارت ایران در آنکارا پایتخت 
کشور ترکیه را دارد. در پى این تهدید؛ تدابیر امنیتى پلیس 
ترکیه مقابل سفارت و در خیابان «ایران» که سفارت جمهورى 
اسلامى ایران در آن جا واقع است، برقرار شد و پس از ساعاتى 
اوضاع به حالت عادى برگشــت. به نظر مى رســد که فرد 
تهدید کننده توسط آل سعود اجیر شده و براى تحت الشعاع 
قراردادن پرونده ناپدیدشدن جمال خاشقچى اقدام به این 

کار کرده است.
 برقرارى حالت عادى

برخى رســانه هاى ترکیه اى همچنین مدعى شدند که 
«تدابیر امنیتــى در مقابل و خیابان هاى اطراف ســفارت 
جمهورى اســلامى ایران در آنکارا کــه در پى دریافت یک 
تهدید تلفنى حمله انتحارى برقرار شده بود، به حالت عادى 

برگشت.»

رسانه هاى ترکیه اى مدعى شدند که به سفارت ایران در این کشور حمله شده است

تلاش سعودى ها براى انحراف افکار عمومى

انتشار آمارى از کاهش مخاطبان شبکه هاى پیام رسان داخلى همزمان با تأکیدات بر محدودیت بیشتر تلگرام
یه

اش
ح
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دکتر حسن روحانى قانون «حفاظت و بهره بردارى از منابع ژنتیکى کشور» را براى اجرا به وزارت جهاد 
کشــاورزى ابلاغ کرد. بر این اساس، با توجه به تنوع منابع ژنتیکى کشــاورزى در کشور و عدم انسجام 
مدیریت در نحوه دسترسى، بهره بردارى و صیانت از آنها و نیز عدم پیش بینى مالکیت فکرى و ضمانت 
اجــراى لازم براى حفاظت از منابع ژنتیکى و همچنین ضرورت رعایت کنوانســیون ها و پروتکل هاى 
بین المللى مربوط به منابع ژنتیکى، لایحه مذکور توسط دولت تهیه و پس از سیر مراحل قانونى به عنوان 

قانون تصویب و ابلاغ شد.

رئیس جمهورى ابلاغ کرد:

قانون حفاظت
از منابع ژنتیکى کشور

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

اق
اتف

رئیس جمهورى ابلاغ کرد:

از منابع ژنتیکى کشور


